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Vážení spoluobčané, již tradičně si dovoluji Vás touto 

formou na konci roku pozdravit a nemohu jinak než popřát 
pevné zdraví. 

Zároveň musím poděkovat všem spolupracovníkům  
i všem spoluobčanům, kteří svým přístupem k nejrůznějším 
vládním opatřením pandemie Covidu - 19, v podstatě od za-
čátku roku, přispěli k dosud úspěšnému zvládání zdravot-
ní situace. Naše obec byla poslední v rámci okresu, až do ½ 
měsíce října, bez evidovaného pozitivního případu. Počátek 
zdravotní krize nás zastihl nepřipravené a bez potřebného 
zabezpečení zdravotním materiálem. Počáteční nedostatek 
zejména roušek se alespoň částečně dařilo eliminovat domá-
cí výrobou. Děkuji „rouškovým švadlenkám“ v Přítlukách a 
Nových Mlýnech za jejich iniciativu. Většina spoluobčanů 
sice vzala potřebná opatření vážně, ale našly se i výjimky, 
které si k srdci takzvaná tři „R“ (ruce, roušky, rozestupy) ne-
vzaly.

Zcela osamocená bez konkrétních pokynů odborníků zů-
stala v provozu MŠ, kde sice desinfekce, roušky, rozestupy 
byly rovněž zavedeny, ale žádné pokyny zejména v počátku 
krize k dispozici nebyly. Po konzultaci se školou Rakvice, na 
které je naše MŠ závislá se stravou, jsem rozhodl o uzavření 
MŠ v jarním období, při prvním nouzovém stavu i přes pro-
testy některých rodičů. O uzavření v druhém nouzovém sta-
vu mohla rozhodnout pouze Hygiena na základě pozitivního 
testování. Vedení MŠ se snažilo v době druhého nouzového 
stavu udržet provoz i přes uzavření školy Rakvice, kde zůsta-
la v činnosti jen kuchyň.

Přes všechny potíže spojené s celosvětovou pandemií Co-
vid - 19 se život v obci v některých údobích roku pokoušel 
vrátit do normálu. Rozeběhla se fotbalová soutěž, proběh-
ly hry bez hranic, otevřené sklepy či v omezeném rozsahu 
hody 2020. Dlužno konstatovat, že tyto akce nebyly zcela bez 

Úvodní slovo starosty obce
rizika a okolní obce i větší města své kulturní či sportovní 
programy pro r. 2020 zcela zrušily. 

Jeden příklad za všechny. V době pořádání otevřených 
sklepů byl nejvíce zasažen region Karviné a vláda zde do-
konce uvažovala o uzavření, podobně jako to proběhlo např. 
v Litovli u Olomouce. Podle informací některých majitelů 
sklepů se akce otevřených sklepů Přítluky zúčastnili i ná-
vštěvníci z Karviné.

Skutečnost, že nedošlo vlivem uvedených akcí k šíření 
nákazy v obci, můžeme přičíst především náhodě a je třeba 
si vzít ponaučení. Do odvolání jsou proto všechny obdobné 
kulturní akce zrušeny. 

Tentokrát se se v úvodním slovu nezmíním o provede-
ných opravách či stavebních akcích, ale dočtete se o nich více  
 dalších příspěvcích.

Ke konci volebního období krajských zastupitelstev se 
nám podařilo získat od krajského úřadu některé dotace na 
plánované akce.

Jedná se o dotaci na: 
- zpracování projektové dokumentace na „Monitoring  

sesuvného území“.
- zpracování projektové dokumentace „Mokřadní bio-

top rekultivace kalových polí staré čističky“.
- „Prodloužení kanalizačního řadu Nové Mlýny“.
- „Prodloužení kanalizačního řadu Přítluky 
   ulice Obecní“.

Ještě jednou děkuji za spolupráci a přeji příjemné prožití 
nadcházejících svátků.

V novém roce 2021 se snad dočkáme vakcíny a vše se vrátí 
do normálního stavu.

Starosta obce František Kadlec

Kroužek ruského 
jazyka uspořádal vá-
noční večírek za účasti 
pravého „Dědy Mrá-
ze“. Kroužek je určen 
pro všechny zájemce. 
V rámci večírku vy-
stoupily děti s recitací 
a zpěvem v ruštině. Na 
to, že kroužek probíhal 
jen několik měsíců, a 
byl teprve v počátku své 
existence, předvedly 
děti pozoruhodné zna-
losti ruského jazyka.

Kroužek ruského jazyka – „Děda mráz“ 
27. 11. 2019
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Rozsvícení vánočního stromu se uskutečnilo již tradičně  

o prvním adventním víkendu.
Pro vystupující bylo postaveno pódium s ozvučením. Po-

řadatelstvím byla pověřena kulturní komise.
Moderováním v rámci kulturní komise byl pověřen Ra-

dim Pavlíček.
K dispozici bylo občerstvení – guláš, čaj a svařák. Několik 

stánkařů obsadilo místa určená pro prodej drobné domácí 
produkce.

Rozsvícení vánočního stromu 30. 11. 2019
Je třeba vyzdvihnout vystoupení dětí z Mateřské školy, 

které se sešly v neočekávaném počtu a neměly prakticky 
možnost nácviku vzhledem k nemocnosti v tomto období.

Bezesporu zaujal kroužek ruského jazyka se svým reper-
toárem v ruštině a pozadu nezůstaly ani Přítlucké tetičky a 
jejich písničky.
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Pravý Mikuláš s pravý andělem a pravým čertem opět ne-

zklamali a našli si čas k návštěvě Mateřské školy. Děti měly 
nacvičený program, který předvedly přítomným rodičům ale 

MŠ - Mikuláš 4. 12. 2019
i Mikulášovi, andělovi a čertovi a byly po zásluze odměněny. 
Zejména čert byl velmi aktivní a jeho obrovská kniha hříchů 
nešla přehlédnout.

Ve večerních hodinách navštívily obecní úřad 
děti z Mateřské školy a za svoji koledu byly obda-
rovány trochou sladkostí. Koledě nezabránilo ani 
nevlídné téměř zimní počasí.

MŠ – koleda 
u obecního úřadu 

9. 12. 2019
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Ve stejný den, jako proběhla koleda 
dětí na obecní úřadě, v podvečer, vzni-
kl požár stavební buňky na rybářském 
revíru v sousedství Štěrkovny Zaječí. 
Požár měl pod kontrolou majitel reví-
ru a došlo „pouze“ k materiální škodě. 
S požáry v obdobném stylu jsme se již 
setkali i v areálu „Černých rybářských 
kempů“ v Nových Mlýnech. Většina 
těchto objektů je z hořlavého materiálu 
a úroveň dodržování základních bez-
pečnostních pravidel je nulová.

Požár rybářské buňky na štěrkovně  9. 12. 2019

Seznam dětí, které pomáhaly vybírat do kasiček Charity 
v roce 2020:

Na Nových Mlýnech to byly: 
Zlámalová Pavlína, Ludvíková Natálie, Jírová Blanka
V Přítlukách: 
Pirnusová Barbora, Pirnus Jan, Krška Matyáš, Chýlová 

Veronika, Opršalová Eliška, Hiclová Eliška, Šoška Jakub, 
Zlámalová Pavlína, Ludvíková Natálie, Schäffer Adam, Jírová 
Lucie, Jírová Blanka

V Přítlukách se vybralo 18.229,- Kč
Na Nových Mlýnech         5.717,- Kč
V Přítlukách se vybralo o 1.706,- Kč více jak v loni. Na 

Nových Mlýnech to bylo o pouhých 312,- Kč méně.
V Přítlukách se letos koledovalo v sobotu 4. ledna a na 

Nové Mlýny se šlo do kasiček vybírat  hned na druhý den a 
to v neděli 5. ledna 2020.

Jako každý rok jsme byli s koledníky za odměnu v Mikulo-
vě v kině, letos na nové pohádce, která se jmenovala Zakleté 

Tříkrálová sbírka
pírko. Účast v kině byla velká, kino bylo zcela zaplněno ko-
ledníky z našeho okresu. 

Charita Břeclav pro koledníky pořádá také malou Tří-
královou tombolu. Koledníci se do ní můžou zapojit tím, 
že na připravené kartičky nakreslí obrázek a ten pak spolu 
s osobními údaji putuje do slosování.  Letos se štěstí usmálo 
i na koledníky z Přítluk a to na Veroniku Chýlovou, která  
v tombole vyhrála napařovací žehličku. Cenu jí přijela předat 
Bc. Jana Studýnková z Charity Břeclav. Veronice ještě jednou 
blahopřejeme.

I když je teď spousta omezení kvůli nemoci Covid 19,  Tří-
králová sbírka v roce 2021 proběhne. Budou se muset dodr-
žovat určitá hygienická pravidla, ale koledníci opět vyrazí na 
své trase vybrat do kasiček pro všechny potřebné.

Těšíme se na vás v lednu, buďte zdraví a mějte srdce ote-
vřené. 

Blanka Jírová
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Valná hromada představitelů Dobrovolného svazku obcí 
LVA proběhla tentokrát v naší obci. Mimo projednaný pro-
gram se účastníci dozvěděli i něco z historie Přítluk.

Valná hromada 
představitelů LVA 

Přítluky 13. 12. 2019
Jistě každý z nás alespoň jedenkrát v životě slyšel pojem 

Lednicko-valtický areál (LVA). Ale co je vlastně a čím se za-
bývá Dobrovolný svazek obcí Lednicko-valtického areálu? 

Obce a města LVA založila na přelomu roku 1999/2000 
sdružení obcí s názvem Region LVA. Forma sdružení dle ob-
čanského zákoníku se ukázala jako optimální a „nenáročné“ 
řešení umožňující realizovat požadované společné projekty. 
Zásadní pozornost byla soustředěna především na oblast 
propagace a to formou společné účasti na veletrzích a výro-
bou propagačních tiskovin. 

V návaznosti na činnost sdružení vznikl v roce 2005  
v souladu se zákonem č. 128/2000 Sb. „Dobrovolný svazek 
obcí Lednicko-valtický areál“. Zakladatelských obcí bylo 
osm, do současné doby stoupl jejich počet na deset. Dnes 
tvoří DSO LVA tato města a obce: Břeclav, Bulhary, Hloho-
vec, Ladná, Lednice, Podivín, Přítluky, Rakvice a Velké Bílo-
vice. Sídlo DSO LVA naleznete na Obecním úřadě v Lednici 
a předsedou tohoto svazku je RNDr. Libor Kabát (starosta 
obce Lednice), místopředsedou je pan Ing. Pavel Trojan (sta-
rosta města Valtice).

Hlavním předmětem činnosti DSO LVA je společné pro-
sazování zájmů spojených s komplexním rozvojem regionu, 
všeobecná ochrana životního prostředí v zájmovém území, 
společný postup při dosahování ekologické stability a trvalé 
obyvatelnosti.

Koordinace obecních územních plánů a územní plánová-
ní v regionálním měřítku a významných investičních akcí, 
slaďování zájmů a činností místních samospráv a společné 
ovlivňování výkonu státní správy, vytváření, zmnožování a 
správa společného majetku svazku, zastupování členů svazku 
při jednáních o společných věcech s třetími osobami (orgá-
ny státní správy, obchodními partnery, kontrolními orgány 
apod.), zajišťování a vedení předepsané písemné, výkresové 
a technické a jiné agendy jednotlivých společných akcí, pro-
pagace svazku a jeho zájmového území. 

V letošním roce se díky situaci, která nastala na jaře, sešla 
valná hromada DSO LVA celkem 4x, v jiných letech se dařilo 
scházet jedenkrát za měsíc. Ale i tak dokazuje svou činností, 

Dobrovolný svazek obcí 
Lednicko-valtický areál 

(DSO LVA)

že neusnula na vavřínech. Za zmínku určitě stojí podpora 
malých projektů, jako jsou Lednicko-valtický hudební fes-
tival 2020, příspěvek pro Spolek pro obnovení Katzelsdorf-
ského zámečku, podpora Historické tratě Břeclav – Lednice 
a také příspěvek pro vznik památníku 70. výročí vlakového 
neštěstí na železničním přejezdu v Podivíně.

Dlouhodobě podporujeme řadu dalších projektů jako je 
každoroční vydání Výletních novin Lednicko-valtického 
areálu, které vychází v 50ti tis. nákladu a staly se velmi oblí-
beným a vyhledávaným produktem. Dále například projekt 
Otevírání Lichtenštejnských stezek, kde je DSO LVA každo-
ročním partnerem, kromě letošního roku, kdy se neuskuteč-
nila, je vítanou akcí nadšenců pro cykloturistiku z širokého 
okolí. 

Dále určitě stojí za zmínku, že DSO LVA úzce spolupracu-
je s místní akční skupinou (MAS LVA), podporuje ji a sbírá 
cenné informace o dotačních titulech, které je možné čerpat 
ať už na úrovni jednotlivých obcí, tak na úrovni institucí, 
spolků, organizací, dále pak i v podnikatelské sféře.

Za DSO LVA -  Bc. Karolína Damborská -  tajemnice

Místní akční skupina (MAS) je možná pojem, o kterém 
jste ještě nikdy neslyšeli. Co tedy vlastně znamená? Ozna-
čuje se jím společenství venkovských obyvatel, neziskových 
organizací, soukromé podnikatelské sféry a veřejné správy, 
které je nezávislé na politickém rozhodování, avšak disponu-
je nástroji, s jejichž pomocí je možné zlepšovat kvalitu života  
v regionu. Cílem je podporovat podnikání, pečovat o krajinu, 
rozvíjet vzdělávání a sociální programy. Místní akční skupi-

MAS Lednicko-valtický areál pomáhá našemu regionu 
ny tu mají být pro všechny, kteří na venkově žijí a pracují. 
Financování provozu je potom zajišťováno z fondů Evrop-
ské unie, národních i krajských dotací. Naše MAS Lednic-
ko-valtický areál není ojedinělou institucí, v Česku je těchto 
společenství na 180. Existence místních akčních skupin je 
založena na pevně daných principech a řídí se jasně stanove-
nými pravidly. Je tak třeba určeno, že MAS nesmí působit na 
území měst s více než 25 tis. obyvateli, což v našem případě 
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těsně splňuje i centrum regionu – Břeclav. A na jakém území 
tedy působíme? Jedná se o území měst a obcí Břeclav, Bul-
hary, Hlohovec, Lednice, Podivín, Přítluky, Rakvice, Valtice 
a Velké Bílovice. K tomu, aby místní akční skupiny mohly 
rozvoj svého regionu cíleně 
podporovat, dostávají finanční 
prostředky, které pak v území 
dále rozdělují prostřednictvím 
vlastních dotačních výzev. Ve 
stávajícím programovém obdo-
bí 2014–2020 tak má naše MAS k dispozici bezmála 95 mil. 
Kč, s nimiž podporuje projekty široké škály zaměření. V sou-
časnosti například investujeme do výstavby učeben odborné 
výuky na základních školách v Lednici, Podivíně a Valticích, 
s naší finanční podporou je budována cyklostezka na ulici 
Bratislavské v Břeclavi a brzy bude započata také rekon-
strukce chrámu Tří Grácií v srdci Lednicko-valtického are-
álu. Zkrátka nepřichází ani podnikatelé. Z našich dotačních 

výzev již bylo podpořeno několik zemědělských podnikate-
lů, především vinařů, ale na své si přišli rovněž řemeslníci či 
provozovatelé penzionů. Činnost MAS ale není pouze o pře-
rozdělování dotací. Máme vlastní iniciativu, sbíráme podně-

ty od veřejnosti a hledáme cesty 
k jejich realizaci. S vlastními 
projekty podporujeme výsadbu 
zeleně či zachování krojových 
tradic. Soustavnou podporu 
poskytujeme školám, jimž jsme 

takovou servisní organizací, pomáháme jim s plánováním 
jejich rozvojových aktivit a poskytujeme vzdělávací seminá-
ře pedagogům. A chceme toho dělat ještě více. I vy se můžete 
zapojit, jsme otevření všem. Více informací o nás najdete na 
webu www.mas-lva.cz, pod heslem MAS Lednicko-valtický 
areál nás pak naleznete také na Facebooku.

Mgr. Lukáš Hlavinka
manažer MAS Lednicko-valtický areál

Pravidelná akce sokolníků v Nových Mlýnech – foto z ob-
jektu „Okál Povodí Moravy“.

Sokolníci – Nové Mlýny 
9. 12. 2019

Vánoční koncert v Nových Mlýnech se uskutečnil v prv-
ním patře Staré školy ve volební místnosti.

Vystoupení dětí nacvičili rodiče, kteří se ujali organizace, 
moderování i hudebního doprovodu.

Vánoční koncert -  Nové 
Mlýny  22. 12. 2019
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I nové Mlýny mají své čapí hnízdo. Jde ale o skutečné 

čapí hnízdo. Několikaleté úsilí čápů na jedné straně přiná-
ší rozmnožování čapí populace, ale na straně druhé začalo 
samotné hnízdo působit svými rozměry a váhou problémy 
na sloupu rozvodů elektrické energie a veřejného osvětlení. 
Hnízdo se částečně uvolnilo a sesulo se do oploceného areálu 
rekreačního objektu. Správce sítě byl s touto situací obezná-
men a rozhodl se hnízdo přemístit. Na přemístění byl zpra-
cován projekt a bylo vystaveno i povolení odboru životního 
prostředí. Termín byl podle požadavku ochranářů stanoven 
po vylíhnutí mláďat, které by byly i s hnízdem přemístěny do 
volnějšího prostoru. K realizaci z důvodů, které nám nebyly 
sděleny, však nedošlo.

Čapí hnízdo - Nové Mlýny  25. 12. 2019

Na počátku roku 2020 došlo k poruše zaří-
zení, které separuje hrubý odpad z jímky před 
čistírnou odpadních vod. Vynášecí šnek byl zce-
la zahlcen a motor pohonu s ním již nedokázal 
otočit.

Je neuvěřitelné, co všechno se dostává do ka-
nalizace. Nejhorší jsou odpadky s příměsí umělých vláken, 
které se nerozloží a do kanalizace nepatří (vlhčené ubrousky, 
dámské hygienické vložky apod.)

Při demontáži šneku navíc došlo k poškození celého šne-
ku a výsledná částka za opravu přesáhla 100 000,- Kč. Pro-

Porucha na ČOV  20. 1. 2020
voz rekonstruované čistírny se tímto způsobem velmi pro-
dražuje. Další prodražení provozu je zapříčiněno dešťovou 
vodou, když je řada objektů ještě stále s dešťovkou připoje-
na na splaškovou kanalizaci. Není přípustné ani vypouštění 
bazénu do kanalizace. Kyslíková čidla čistírny pak neustále 
hlásí nedostatek kyslíku a provzdušňovací čerpadla pak běží 
stále na plný výkon, což má za následek značnou spotřebu 
elektrické energie. Vložená investice do rekonstrukce cca. 20 
mil. se takto nikdy nevrátí a návratnost je nutné dokládat 
dotačnímu fondu. 

Obec si nemůže dovolit vrátit fondu vloženou dotaci, kvů-
li nehospodárnému provozu a musí tedy přijmout opatření, 

které zamezí zpracová-
ní jiné, něž splaškové 
vody. Dalším krokem je 
zajištění odpovědného 
přístupu majitelů při-
pojených nemovitostí. 
Přes všechna dosavadní 
upozornění se nedaří 
odpovědnosti docílit a 
nezbývá než návratnost 
investice zajistit na-
výšením stočného dle 
skutečných nákladů na 
provoz a ne pouze na 
základě stavu vodomě-
ru s pitnou vodou. Do-
savadní cena byla dána 
cenou VAK Břeclav na 
základě odečtů stavů 
vodoměrů – v r. 2018 
stočné -  49,45 Kč/m3. 

V r. 2019 - 51,75 Kč a v r. 2020 - 54,16 Kč, po snížení DPH  
z 15 na 10 % 51,81 Kč. 

Po vyhodnocení nákladů na provoz ČOV a kanalizace za 
minulý rok byla cena stočného pro rok 2021 stanovena na 
54,- Kč včetně 10 % DPH.
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Vzhledem k příznivému počasí a sníženému zimnímu 
provozu obec vyměnila stará okna a dveře Hostince Pod Věží 
za nová plastová okna a dveře. Budova kinosálu tak změnila 
vzhled a byly omezeny tepelné ztráty a po předchozí opravě 
elektrické instalace se celkově zlepšily i podmínky provozu. 
Tyto opravy ale bohužel neřešily hlavní problémy celého ob-
jektu, kterými jsou narušená statika, vadná střešní krytina a 
zateplení fasády. 

Výměna oken kinosál 
24. 1. 2020

Stejně jako v předchozích létech, tak i v tomto roce pro-
běhla anketa – fotbalista roku – opět v útulném prostředí Di-
vadla Boleradice. Mezi oceněnými byl vyhlášen za rok 2019 
v kategorii trenér roku David Cabal.

Anketa – fotbalista roku 
2019 – 25. 1. 2020

Kamerový záznam z kanalizačního řadu před Vinařstvím 
Přítluky ukázal částečně zborcenou betonovou kanalizační 

rouru, která mu-
sela být nahra-
zena plastovou a 
současně v rámci 
likvidace tohoto 
havarijního stavu 
byly vyměněny  
i šachty.

Oprava kanalizace u VP 
31. 1. 2020

Vichřice Sabina se začátkem února přehnala i přes náš re-
gion a na Novomlýnské nádrži způsobila vlnobití.

Ve výšce 10 metrů má tento vítr rychlost 20,8 až 24,4 m/s 
(t.j. 75 až 88 km/h). Škody u nás nezpůsobila, ale v rámci 
republiky byly odhadnuty škody až na 700 mil. Kč.

Vichřice Sabina 
4. 2. 2020
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V Nových Mlýnech došlo v jednom dni ke dvěma požá-
rům. Nejprve v pozdních odpoledních hodinách byl ohlášen 
požár transformátoru u hasičky a po setmění došlo k další-
mu v „Černé rybářské osadě“ u jezera.

Dva požáry v jednom 
dni 4. 2. 2020

Na rozhraní našeho katastru a katastru Zaječí, v soused-
ství s panelovou cestou na rozhlednu, se vždy s určitým ča-
sovým odstupem objeví další vysypaný materiál všeho dru-
hu, přesto že skládka je zde zakázaná. Přiložené foto z února 
2020 dokumentuje vysypaný materiál po vyklízení konkrét-
ního domu v Zaječí. Jen na objasnění horní část svahu kam 
je odpad vysypáván se nachází v Zaječí a spodní okraj je již 
katastr Přítluk.

Černá skládka Zaječí 
6. 2. 2020

Na konci února opět prošel Novými Mlýny „Masopustní 
průvod“. V průvodu vystřídali hráče hokejové Komety Brno 
z předchozího ročníku, tentokrát hráči amerického fotbalu 
clubu „SIGRS Brno“ za doprovodu strážníka městské policie 
a řady dalších.

Masopustní průvod 
- Nové Mlýny 22. 2. 2020

Poslední únorový den pořádala Základní a Mateřská škola 
Rakvice v pořadí již 23. reprezentační ples, kterým se loučili 
žáci posledního ročníku se školní docházkou.

XXIII reprezentační ples 
ZŠ Rakvice 28. 2. 2020
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Přestupný rok
V letošním přestupném roce se konal karneval 29. 2. 2020, 

tentokrát na téma lesní říše. Sešlo se mnoho skřítků, víl, mu-
chomůrek, lesních zvířátek a pohádkových bytostí, na které 
dohlíželi čarodějové i myslivci. Lesní zábava byla v plném 
proudu v podobě tanečků, balónků a tomboly.

V odpoledním lesním reji zvítězila královna Zloba Julie 
Tomková, myslivec Šimon Krška a na třetí místo zabloudi-
la medúza z vodní říše Gábinka Galečková. Děkujeme všem 
stálým sponzorům a také všem, kteří se letos aktivně zapojili 
do zajištění věcných darů.

(Ne)vinný spolek

Karneval 2020

Zajímavé zbarvení řeky Dyje se objevilo začátkem měsíce 
Března. Stejně zbarvená voda protékala i závlahovými kanály 
včetně kanálu K7 – Trníčku, z čehož měli někteří aktivisté  
v Rakvicích tendenci obviňovat naši čistírnu odpadních vod.

Barevná řeka Dyje 
8. 3. 2020

V polovině měsíce března se rozhodl majitel nemovitos-
ti, známé jako „Jesle“ a „Myslivna“, tyto objekty nabídnout  
k prodeji, včetně přilehlých pozemků a vinohradu. Jedná se 
o budovy statku a stodoly postavené před 2. světovou válkou, 
které později sloužily obci jako jesle a stodola byla přestavě-
na na Myslivnu místní myslivecké organizace. Po roce 1989 

Objekt bývalých jeslí 
a Myslivna 18. 3. 2020

ještě krátce sloužila jako klub důchodců a po r. 2000 byla  
v restituci vrácena rodině původních majitelů.

Zatím co budo-
va Myslivny je po 
stránce stavební  
v pořádku budova 
Jeslí byla před 10 léty 
podmáčena únikem 
vody při poruše vo-
dovodní přípojky a  
z ½ byla statika váž-
ně narušena. 

Obci se podařilo 
prostřednictvím re-
alitní kanceláře tyto 
objekty odkoupit a 
nyní probíhají jed-
nání jak tyto objekty 
využít.
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Porucha na ČOV popsaná v jednom z předchozích článků 
byla nakonec řešena výměnou celého vynášecího šneku, který 
sám o sobě přišel na 100 000,- Kč. Jedná se o italskou techno-
logii a šnek musel být znovu vyroben a dovezen. Firma, kte-
rá technologii dodala, nakonec musela uznat, že k poškození 
šneku nedošlo provozem, ale demontáží jejich zaměstnanci.

Prvotní příčina je však zanešení odpadky v kanalizaci.

Porucha na ČOV 
19. 3. 2020

Obec se rozhodla vyhovět žádosti o zateplení, nájemníků 
podkrovního bytu, v Mateřské škole a s pomocí stavební fir-
my STAVIKA Břeclav byl byt zateplen. 

Zateplení bytu 
v podkroví MŠ 15. 4. 2020

Při stavebních úpravách na zateplení bytu na půdě Ma-
teřské školy byl posouzen i stav střešní krytiny a rovněž stav 
částí komínů nad střechou. Stav střešní krytiny je již nevyho-
vující a byla zaslána pokrývačské firmě žádost o cenovou na-
bídku rekonstrukce. V daleko horším stavu však byl shledán 
stav komína nad vstupem do budovy, který hrozil při silněj-
ším větru zřícením částí zdiva. Oprava musela být provedena 
prakticky ihned.

Oprava komína MŠ  
5. 5. 2020

Obec, dnes se dá říci již dlouhodobě, usiluje o opravu - 
nejlépe rekonstrukci, komunikace III tř., vedoucí z Rakvic 
přes Přítluky ulicí Hlavní až po křižovatku na Zaječí a Nové 
Mlýny u vodárny. 

V roce 2013 předchozí starosta obce Rakvice p. Vajbar 
spolu se starostou Přítluk p. Ludvíkem zaslali žádost o opra-
vu na krajský úřad Jihomoravského kraje. Na jejich žádost 
jsme spolu se současným starostou obce Rakvice navázali 
s upozorněním na havarijní stav, popraskané nemovitosti, 
sklepy pod komunikací, sesuvné území a další. Z celé řady 
jednání obci připadl úkol, zadat zpracování projektové do-
kumentace na monitoring sesuvného území, což jsme splnily 
a Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje, slovy nového 
ředitele p. Komůrka, si vzala za své, v roce 2019 zpracovat 
projekt rekonstrukce 
komunikace, což do 
dnešního dne neuči-
nili. 

Svoji péči o svěře-
ný majetek kraje nám 
SÚS dokumentuje 
prakticky neustále. 
Jedním z příkladů je 
i propadlý propustek 
na kraji obce, který 
prozatím (prozatím 
trvá již 5 měsíců) za-
bezpečili postavením 
svislé dopravní znač-
ky na otvor propadu.

Propad propustku 
komunikace 2. 6. 2020
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Na počátku letní sezóny se na pláži mezi Unicampem a 
kempem Mars objevila, patrně kokosová, palma. Byť se jed-
ná o domácí výrobu, tak působí velmi věrohodně a stala se 
oblíbeným místem pro fotografování. V době nouzového 
stavu, kdy byly výrazně omezeny možnosti cestování do ci-
ziny, turistický ruch v okolí Novomlýnských jezer podstatně 
narostl.

Palma je tedy kreativní reakcí na omezení způsobené ce-
losvětovou pandemií Covidu – 19.

Prostě s humorem se dá nouzový stav zvládat mnohem 
lépe.

Palma na pláži  
4. 6. 2020

V průběhu roku dochází pravidelně k těžbě dřeva v dolní 
části katastru Přítluk. Těžká doprava s nákladem dřeva nám 
bohužel působí značné škody na komunikacích v okolí Frau-
milu a Panvastru.

Těžební firmy jsou najímány Lesy Čr. O opravy komuni-
kací po těžbě však nejeví zájem ani těžební firmy ani Lesy Čr. 
Tyto komunikace jsou pouze vyjeté polní cesty, které nemají 
žádný podklad a pro podobný provoz nejsou vhodné. Pře-
vážně jsou udržovány zemědělci, což stojí nemalé prostředky 
a úsilí. Situace na komunikacích po těžbě a štěpkování zná-
zorňují fotografie.

Vždy trvá řadu měsíců než nám Lesy Čr. poskytnou něja-
kou náhradu většinou ve formě kameniva na zásyp výmolů. 
Ty výmoly si ovšem už musíme sami upravit.

Protože se situace stále opakuje, zvažuje obec zákaz pro-
vozu cizí těžké techniky i v dolní části katastru.

Komunikace po těžbě 
dřeva 17. 6. 2020

Po řadě oprav a servisních zásahů musel být vyměněn 
motor s převodovkou pohonu věžních hodin.

K tomuto zásahu nás přiměla častá poruchovost a ne-
ustálé nastavování 
správného času. Po 
konzultaci s výrob-
cem byl objednán 
nový silnější elek-
tromotor s pře-
vodovkou otáček. 
Zatímco výroba 
elektromotoru byla 
zadána ve Slavkově, 
převodovka musela 
být dodána ze Zno-
jma. Pro náš případ 
pohonu věžních 
hodin musel být vy-
tvořen zcela nový 
typ, který není běž-

Porucha motoru věžních 
hodin 8. 7. 2020

ně sériově vyráběn navíc silnější než předchozí motor, ale 
rozměrově stejný.

Výroba tohoto atypického pohonu se tedy pochopitelně 
protáhla a nefunkční hodiny byly vděčným terčem kritiky 
části opozičně naladěných spoluobčanů, kteří typicky o da-
ném problému neměli ani páru.
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V Nových Mlýnech byla ohlášena porucha na kanalizaci  
v blízkosti čistírny odpadních vod. Na opravě se podílela fir-
ma VHS Břeclav, která provedla výkop. Poškození kanaliza-
ce se ukázalo nakonec méně závažné, než se zpočátku podle 
propadlé komunikace zdálo.

Propad kanalizace 
Nové Mlýny  8. 7. 2020

Před nedávnem 
osazené koše na psí 
exkrementy budí 
patřičnou pozor-
nost, ale bohužel 
jen „turistů“.

Tento koš na 
konci Nových Mlý-
nů musel být de-
montován a pejska-
ři tedy ostrouhali. 
Přitom nedaleko na 
parkovišti je popel-
nice.

Koš na psí exkrementy 
12. 7. 2020

Jelikož se zastupitelé nedohodli na náhradě vozidla Felicie 
kombi pro pracovní skupinu, které dosloužilo, tak jsem se 
rozhodl věnovat obci svoji Oktávii. Vozidlo má technickou 
kontrolu na dva roky a doplněno bylo jen o tažné zařízení. 

Vozidlo pracovní 
skupiny 13. 7. 2020

Právě uplynulý rok 2020 byl pro rybáře velmi zajíma-
vý. Časté výkyvy počasí s nadprůměrnými srážkami kladly 
na rybářský sport značné nároky. Zejména rybolov u Dyje  
s častým střídáním výšky hladiny a s tím spojené změny 
proudění vody nutily rybáře neustále se přizpůsobovat da-
ným podmínkám. Nelze se proto divit řešení situace rybá-
řem na fotografii, který využil nejnižšího stavu průtoku řeky 
Dyje v Nových Mlýnech a spojil tak příjemné s užitečným. 
Tento stav hladiny na řece se v průběhu léta vyskytnul jen 
zcela výjimečně.

Rybářský ráj Dyje Nové 
Mlýny 1. 8. 2020
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v obecních listech zmiňované zásady pro konání hodů či po-
dobných akcí.

Není možné bez konkrétního odpovědného pořadatele 
celkovou organizaci a průběh akce bezpečně a bezproblémo-
vě zvládnout.

Před začátkem sezóny byl trávník fotbalového hřiště upra-
ven odbornou firmou a prošel celkovou regenerací. Začát-
kem prázdnin byla hrací plocha ale i okolní trávníky napade-
ny tzv. dolarovou plísní, která se vyznačuje kulatými žlutými 
fleky. Bez chemického ošetření by investice 150 000,- Kč do 
předchozí regenerace vyšla vniveč.

Celkové náklady na provoz hřiště činily v r. 2020  více než 
400 000,- Kč. 

Trávník na fotbalovém 
hřišti 9. 12. 2020 Železobetonový úkryt na pozemcích p. č. 2276 a p. č. 2278 

na „Přítlucké hoře“ ve vinařské trati „U majáku“ byl odbo-
rem nakládání s nepotřebným majetkem, Ministerstva obra-
ny, nabídnut výběrovým řízením k odprodeji za minimální 
cenu 100 455,- Kč. Za takovou cenu se obec rozhodla výbě-
rového řízení nezúčastnit.

Bungr 10. 8. 2020

Kulturním ka-
lendářem pro  
r. 2020 byly hody 
plánovány na dru-
hý srpnový víkend. 
Koronavirová kri-
ze však již na jaře 
konání hodů zpo-
chybnila a zavede-
ní nouzového sta-
vu nedávalo velkou 

naději na možnost uspořádání hodů. V červnu po uvolnění 
opatření nouzového stavu bylo rozhodnuto v omezené míře 
hody umožnit. Příprava hodů začala živelně a se značným 
zpožděním. 

Skutečnost, že vlastní průběh večerní hodové zábavy, ne-
narušila žádná nepříjemná událost, byla jen dílo náhody. 
Okolnosti přípravy těchto hodů opět potvrzují již několikrát 

Příprava hodů 14. 8. 2020
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Na podruhé se obci podařilo získat dotaci na rekonstrukci 

vnějšího vzhledu „Obecní věže“, která je vedena v seznamu 
Ministerstva kultury mezi nemovitými kulturními památka-
mi. Dotace Ministerstva kultury ČR z programu „Podpora 
obnovy kulturních památek prostřednictvím obcí s rozší-
řenou působností“ činila 359 000,- Kč. Zbytek z celkových 
nákladů 1 114 613,- Kč uhradila obec. Opravena byla celá 
fasáda a vyměněny byly všechny dřevěné rámy, okenice a 
dveře. Opraveny byly i klempířské prvky přístavby a čísel-
níků hodin. Na hodinách byly vyměněny všechny ručičky. 
Současně bylo zadáno zpracování projektové dokumentace 
na rekonstrukci vnitřních prostor „Obecní věže“, která by 
měla proběhnout v r. 2022.

výměna ručiček věžních hodin.
Zdánlivě jednoduchá záležitost s výměnou značně zkoro-

dovaných a poškozených ručiček se změnila v hotový hlavo-
lam. 

Po dokončení celého lešení okolo věže bylo možné z ven-
kovní strany zkontrolovat i ciferníky hodin na věži. Jednak 
se ukázala nutnost osadit klempířským parapetem dolní část 
oblouku kulatého otvoru ciferníku, ale v daleko horším stavu 
byly shledány ručičky hodin. Byly značně zkorodované a na 
hřídeli drželi jen silou vůle. Výroba nových ručiček zámeční-
kům nesporně dala hodně práce, a bylo třeba jednat rychle, 
neboť se blížil termín demontáže lešení. Po osazení nových 
ručiček se ukázalo, že hodiny s nimi nedokáží otočit.

Následovala znovu demontáž, převoz do dílny, úprava a 
hlavně vyvážení, znovu montáž, seřízení hodin a postupné 
několikadenní doladění.

Rekonstrukce vnějšího vzhledu obecní věže 7. 9. 2020
V tomto případě musím vyslovit poděkování p. Oldřicho-

vi Polínkovi, který demontáž i výměnu a seřízení provedl 
prakticky sám. 



Obecní listy 2020 • Přítluky a nOvé Mlýny 17
Do rekonstrukce spodních dvou pater rozhledny bylo 

investováno 600 000,- Kč. Na rekonstrukci se podílely  
i sousední obce Rakvice a Zaječí. Rekonstrukce spočívala ve 
výměně dřevěných sloupů v rozích obou spodních pater za 
kovové s dřevěným obložením. Sloupy spodních dvou pater 
byly napadeny larvami tesaříka a nejvíce rovněž utrpěly po-
větrnostními vlivy. Projekt rekonstrukce zhotovil projektant 

Rekonstrukce rozhledny 14. 9. 2020
celé stavby rozhledny Ing. Olšina a opravu provedla firma 
RENOVA Hodonín, která je dodavatelem všech kovových 
částí rozhledny. Rekonstrukce je velmi zdařilá a do budouc-
na je třeba počítat s postupnou výměnou všech rohových 
sloupů. V příštím roce je třeba provést celkový nátěr dřevě-
ných i kovových částí rozhledny.

Čistírna odpadních vod v Nových Mlýnech si vyžádala re-
konstrukci dosluhujících elektrorozvodů.

Oprava ČOV Nové Mlýny 17. 9. 2020
Čistírna je koncipována na 440 ekvivalentních obyvatel. 

Její využití začíná být vlivem rozvoje turistického ruchu na 
hranicích možností. 

Novomlýnský katastr se opět po roce 
stal důležitým místem s občerstvovací 
stanicí při tradičním závodě horských kol 
„NOVA CUP 2020“. Trasa opět vedla oko-
lo jezera a dál podél řeky Dyje směrem na 
Bulhary.

Nova Cup 2020 
Nové Mlýny 3. 10. 2020
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V zářijovém čísle „Nového života“ byl zveřejněn článek  
k sesuvnému území v „Obci Přítluky“.
Článek zmiňuje dotaci na zpracování projektové dokumen-

Článek v Novém životě 22. 9. 2020
tace ve výši 130 000,- Kč, kterou obec vyžádala na krajském 
úřadě a měl by to být základ pro další postup a řešení situace 
se sesuvem.
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Závod Stairs2Hell na Nových Mlýnech i tento ročník nabí-
dl neskutečně napínavý závěr! Ještě před poslední nocí bylo 
zřejmě, že finiš závodu bude o hodně velkých nervech. Ale 
že to bude až tak těsné, to čekal asi jen málokdo! O celkovém 
vítězi letošního ročníku totiž rozhodlo jen 0,34 kilogramu. 
Čtvrtý ročník závodu Stairs2Hell vyhrál tým MIKBAITS 
Friends, který rybařil na místě číslo 45. Druhý skončil tým 
CT-Aqua z místa 93 a třetí skončili borci z CARPSTAR, kteří 
chytali na místě číslo 7.

toP 5 konečné pořadí Stairs2Hell 2020

1. MIkBaItS Friends (místo 45) 
– 3 kapři – 24,17 kg, 19,57 kg, 17, 69 kg – součet 61,43 kg
2. Ct – aqua (místo 93) 
– 3 kapři – 23,55 kg, 20,95 kg, 16,59 kg – součet 61,09 kg
3. CaRPStaR (místo 7) 
– 3 kapři – 22, 59 kg, 21,26kg, 16,94 kg – součet 60,79 kg
4. Ct MIko (místo 64) 
– 3 kapři – 19,86 kg, 19,86kg, 17,51 kg – sou-čet 57,23 kg
5. PRoloGIC (místo 4) 
– 3 kapři –  22, 41kg, 19,11 kg, 14,66 kg – součet 56,18 kg

Stairs2Hell 
21–26. 8. 2020

Nejvyššího stupně povodňové aktivity dosáhla řeka Dyje 
15. 10. 2020. Na snímcích rozlitá část až k hrázi v Nových 
Mlýnech. Takového stavu Dyje nedosáhla již několik let. 

Povodňový stupeň 
č. 2 Dyje 15. 10. 2020

V neděli dne 18. 10. 2020 ve večerních hodinách byl zjiš-
těn únik vody z domovní instalace na Hlavní ulici. Pokaždé 
pokud dojde v naší obci k úniku vody, ať už z jakýchkoliv 
příčin, vždy hrozí zatopení sklepa, jeho narušení statiky a 
následná porucha statiky podmáčeného domu. Převážná 
část obydlené části obce je zbudována na spraši, která se vli-
vem podmoku začne chovat jako kaše. 

Ne jinak tomu bylo i v případě z 18. 10. 2020. Zasahovala  
v tomto případě dokonce jednotka HZS JMK z Brna a Husto-
pečí včetně týlové jednotky HZS z Kobylí. Zásah, při kterém 
bylo třeba zajistit statiku šíje vedoucí do sklepa výdřevou, tr-
val několik hodin. Statik zhodnotil dům jako neobyvatelný 
a rodina se mu-
sela vystěhovat. 
Provoz na ulici 
Hlavní řídila 
po dobu zásahu 
policie ČR. Sta-
ticky narušený 
sklep směřuje 
od ulice Hlav-
ní směrem 
ke hřbitovu a 
provoz na ulici 

Porucha a únik vody 
18. 10. 2020
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Hlavní tedy nemusel 
být po skončení zása-
hu upraven.

Naše dosavadní ně-
kolikaleté úsilí o pre- 
ventivní kroky v ob-
lasti předcházení si-
tuacím, které zhoršují 
ohrožení sesuvem, se 
mohly mnohdy zdát 
přehnané a mohl tedy 
vzniknout i dojem, že 
investice do této pre-
vence jsou zbytečně 
nákladné, ale tento 
poslední případ nám 
znovu ukázal, že toto nebezpečí je velmi reálné.

Dosud jsme dosáhli snížení hmotnosti projíždějících 
vozidel na 19 t, dosáhli jsme i pochopení vlastnictví retar-
dérů na ulici Hlavní, které jsou majetkem kraje ve správě 
správy silnic. Prozatím bylo rozhodnuto o zrušení retardé-
ru ve směru od Zaječí, který na oblast sesuvu má největší 

vliv a dosáhli jsme 
na dotaci na zpra-
cování projekto-
vé dokumentace 
„ M o n i t o r i n g u 
sesuvného území 
Přítluky“.

N á s l e d o v a t 
musí praktický 
monitoring a na 
základě jeho vý-
sledků projekt na 
vlastní sanaci ce-
lého sesuvu. Zavr-
šit toto úsilí bude 
nezbytné vlastní 

sanací, jinak se všechna dosavadní opatření minou účinkem.
Minimálně nám však tato porucha ukázala nutnost mít 

vhodné, třeba jen provizorní prostory, pro podobně postiže-
né spoluobyvatele a nemáme ani dostatečnou kapacitu pro 
zajištění potřeb zasahující záchranářské jednotky. Ne vždy 
musí být volná týlová jednotka kraje.

Plán hlavních úkolů na r. 2021 se zdá být v tomto okamži-
ku jasně daný a vychází z práce na získání finančních pro-
středků v letošním roce.

v oblasti zpracování nových projektů se jedná o: 
- projekt revitalizace biomokřadu starých 
kalových polí ČOV
- projekt monitoringu sesuvného území Přítluky
- projekt (je před dokončením) vodovodu sklepů 
ke hřbitovu ulice Horní
- projekt demolice bývalých Jeslí
- projekt výstavby nového objektu místo Jeslí
- projekt úprav prostor Údolí, zastřešení posezení, 
soc. zařízení …
- projekt rekonstrukce soc. zařízení KD Nové Mlýny
- projekt chodníku ulice Obecní a Poštovní

Výhled na r. 2021 16. 11. 2020
- projekt chodníku Nové Mlýny
- pasport Hasičské zbrojnice
- pasport márnice Nové Mlýny

v oblasti nové výstavby se jedná o:
- nová kanalizace ulice Obecní Přítluky
- nová kanalizace prodloužení Nové Mlýny
- propojení vodovodů ulice Družstevní - Dlouhá
- propojení vodovodů ulice Dlouhá Obecní
- výměna vodovodního řadu ulice Obecní
- uložení el. kabelu a kabelu veřejného osvětlení do země, 
ulice Dlouhá a sportovní
- nový povrch komunikace ulice Obecní
a další podle finančních možností a plnění schváleného
 rozpočtu na r. 2021.

okéNko Do DĚNí v MŠ
Ve školním roce 2019/20 bylo k předškolnímu vzdělávání 

v MŠ Přítluky přihlášeno 26 dětí, z toho bylo 9 dětí s povin-
nou docházkou do MŠ. Výchovně vzdělávací činnosti prová-
děly dvě pedagogické pracovnice a asistentka pedagoga. Ta 
v letošním školním roce  2020/21 působí ve funkci školní 
asistent. O úklid a vydávání stravy se stará jedna provozní 
pracovnice.

Školství v České republice bylo na jaře výrazně ovlivněno 
nepříznivou epidemiologickou situací. Většina školek byla 
na doporučení odborníků, rozhodnutím zřizovatelů a ředi-
telů také uzavřena. MŠ Přítluky přerušila provoz v období od 
16. 3. 2020 – 24. 5. 2020. 

Mateřská škola r. 2020
Nepříznivá epidemiologická situace nastala i na podzim 

2020. MZČR (ministerstvo zdravotnictví) ve spolupráci  
s MŠMT (ministerstvo školství) uzavřelo postupně všech-
ny stupně škol s výjimkou mateřských. MŠ Přítluky vydala 
na základě krizových opatření vlády preventivní opatření a 
doporučení, jejichž cílem bylo udržet provoz mateřské školy 
zejména pro zaměstnané rodiče. 

Informovanost, spolupráce se zákonnými zástupci:  
I v období nepříznivé epidemiologická situace naše školka 
poskytovala dětem kvalitní výchovu a vzdělávání pro pří-
tomné děti i pro děti s povinnou docházkou do MŠ, které 
v tomto období z různých důvodů nedocházely do školky. 
Pro ně byly pravidelně připravovány série pracovních listů 
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Dýňování Dýňování

Indiánské sportování

Vzdělávací činnost – duchové

Zimní olympiáda

Úprava zahrady

Karneval

Vzdělávací činnost – duchové

Úprava předzahrádky

Pasování 2019–2020

Vzdělávací činnost – houbičky

Čistička vzduchuBeseda s myslivci
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a doporučení, které korespondovaly s cíli našeho školního 
vzdělávacího programu.

Zákonní zástupci dětí jsou o výchovně vzdělávacích čin-
nostech informováni prostřednictvím facebookových strá-
nek MŠ Přítluky. Zde mohou pravidelně shlédnout fotogra-
fie tematických činností (výrobky dětí, pracovní listy, různé 
aktivity), které jsou dětem nabízeny. 

Rodiče si mohou prohlédnout výrobky i pracovní listy 
také v šatně. Konzultace se zákonnými zástupci dětí probí-
hají na třídních schůzkách a dále dle potřeby.

Rády bychom, aby zveřejňované informace o výchovně 
vzdělávacích tematických činnostech byly inspirací či pod-
nětem pro pokračování ve vzdělávání dětí v domácím pro-
středí.

Kulturní akce: Z důvodu možného rozšíření nemoci Co-
vid – 19 byly odvolány veškeré kulturní akce na jaře 2020  
i od poloviny října 2020. V září 2020 proběhl pouze plavecký 
výcvik starších dětí v Plavecké škole Hustopeče, jedno diva-
délko v MŠ a uskutečnila se tradiční akce s rodiči - Dýňová-
ní. S největší pravděpodobností se do konce roku 2020 žádné 
kulturní akce v rámci výchovně vzdělávacích činnosti v MŠ 
neuskuteční. Nedomníváme se, že množství kulturních akcí 
je ukazatelem kvality poskytovaného vzdělávání. Prioritou 
je připravit děti na další etapu ve vzdělávání. Ve spoluprá-
ci s rodinou dosáhnout maximální sociální a emocionální 
samostatnosti (včetně sebeobsluhy) dítěte. Na emocionální 
a sociální zralost a samostatnost v oblasti sebeobsluhy má 
největší vliv rodina. Mateřská škola má pouze navazovat, 
podporovat a rozvíjet. Při absenci samostatnosti v uvede-

ných oblastech nelze řádně rozvíjet další dovednosti, např. 
kognitivní (paměť, pozornost atd.) schopnosti. Je škoda, že 
emocionální a sociální oblast je často podceňována při vstu-
pu dítěte do mateřské školy i při určování školní zralosti.

Materiální podmínky: V roce 2020 byly provedeny drob-
né opravy a nátěry herních prvků. Byla rekultivována za-
hrada a byl zde vysetý nový trávník. Rovněž zahrádka před 
budovou školky byla nově upravena. Jarní přerušení pro-
vozu školy bylo využito k rekonstrukci komínu na budo-
vě MŠ a byly nově natřeny omyvatelné části zdí ve třídě a 
v kuchyňce. Byly vyklizeny a vymalovány místnosti, které 
slouží pro uložení zahradních hraček a čisticích prostřed-
ků. Průběžně jsou dokupovány hračky a pomůcky pro děti. 
Většina uvedených akcí proběhla ve spolupráci se zřizova-
telem Obcí Přítluky.

V blízké budoucnosti by bylo třeba především vyměnit 
stolky a lavičky na zahradě, zlepšit zázemí pro zaměstnance 
MŠ, vyměnit interiérové dveře, které už z estetického hledis-
ka nevyhovují.

Přejeme si nadále budovat a vytvářet takové prostředí 
školky, ve kterém se budou cítit příjemně všichni zúčastně-
ní – děti, rodiče, ale i zaměstnanci. Nejde pouze o kvalitní 
materiální zabezpečení, ale také o psychosociální podmínky, 
kam bezesporu patří dobrá spolupráce rodiny s mateřskou 
školou založená na důvěře a otevřenosti.

Za kolektiv MŠ Přítluky přeji všem příznivcům naší školky 
pokojné prožití vánočních svátků v rodinném kruhu, hodně 
zdraví v dalším roce a dětem bohatou nadílku.

Bc. Jana Michnová, ředitelka MŠ Přítluky

Stejně tak, jako i mnoho ostatních organizací omezil ko-
ronavirus částečně i naši činnost ve Sdružení dobrovolných 
hasičů.

Dobrovolné hasiče společně s hasiči z povolání požádal 
ministr vnitra, aby mimo svoji základní činnost pomohli 
naší vládě při omezování tohoto rychle se šířícího viru.    

 Museli jsme kvůli této situaci odložit i některé důležité 
akce, které je nutné uskutečnit ještě v tomto volebním obdo-
bí. Například odložený okresní výroční a volební aktiv, který 
se později uskutečnil v Bořeticích v kulturním domě. Zde 
naše okresní starostka předávala jednotlivým sdružením 
ocenění za pomoc při virové epidemii. Jedno ocenění s me-
dailí předala i naší organizaci.  

Volby do výboru okresního sdružení dobrovolných hasičů 
proběhly v pořádku a bez větších změn. Starostkou okresní-
ho výboru zůstává i nadále sestra Ilona Žárská. 

I v naší organizaci proběhly volby do výboru sdružení 
hasičů v příjemném přátelském duchu a bez větších změn. 
Nakonec nemáme ani moc na výběr. Do organizace, kde se 
nabízí práce, se nikomu moc nechce.  Nemůžeme našim čle-
nům nabídnout, co mohou třeba jiné organizace, například 
sportovní či lovecké zážitky a z důvodu nedostatku financí 
ani za odměnu společný zájezd, nebo účast na jiné kultur-
ní akci. Mnohokrát jsem již slyšel otázku, proč to teda dělá-

Sdružení dobrovolných hasičů v Přítlukách
me? Na něco takového mohu snad jen citovat, jedno antické 
moudro: „Jen takové společnosti se bude dobře dařit, ve kte-
ré staří muži sázejí stromy, o nichž vědí, že v jejich stínu už 
nebudou odpočívat.“       

Naší výroční valné hromady se pravidelně účastní starosta 
naší obce, který je ze zákona nejvyšší velitel hasičské jednot-
ky. Je tomu tak v každé obci, ať už starosta je, či není členem 
sdružení. Spolupráce starosty a dobrovolných hasičů je u nás  
na dobré úrovni. Starosta je jeden z mála, který uznal, že 
chlapci se zastaralou technikou při výjezdu ohrožují jak svoje 
životy, tak životy jiných účastníků provozu. Sice mají zapnu-
té světla, sirénu a mají přednost, ale vždy se může stát, že jim 
do cesty někdo vjede nebo před nimi náhle zastaví kamion, 
který má ABS a veškerou moderní techniku, zabrzdí a stojí. 
To může hasičům s tunami vody za sebou, a technikou sta-
rou čtyřicet let, která již dnešnímu provozu nestačí, způsobit 
nemalé potíže. Zatím jsme ještě nejpočetnějším občanským 
sdružením ve státě, ale kolik již podobných sdružení pro ta-
kovéto problémy v mnoha obcích zaniklo! Vždyť tito chlapci 
pro nás dělají hasičskou činnost dobrovolně ve svém volnem 
čase a bezplatně bez všech výhod, které mají za svou službu 
hasiči z povolání. Požadují jen techniku potřebnou pro vy-
konávání hasičské činnosti. Nutnost moderního požárního 
vybavení pro tyto dobrovolníky se již projednává ve vládě,  
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a to také díky poradci prezidenta a ministra vnitra, který byl 
dobrovolný hasič. V minulém roce se mu dokonce povedlo 
vybavit sedmnáct sborů moderní požární technikou, a ještě 

k tomu zajistil dotace pro výstavbu a modernizaci požárních 
zbrojnic v obcích. To se zatím nikomu před ním nepovedlo. 
Je jen na škodu, když aktivní organizace v obci nemají svého 
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zástupce v obecním zastupitelstvu. Díky tomuto podivnému 
volebnímu systému, kdy může kandidovat v obci někdo z or-
ganizace, která v obci ani není, nakonec rozhoduje o vybave-
ní hasičů někdo, kdo nemá ani tušení, k čemu které nářadí ve 
zbrojnici slouží. Na tuto situaci dobrovolných hasičů ohled-
ně moderního vybavení upozornil i ředitel profesionálních 
hasičů České republiky. Hasiči z povolání sice tuto techniku 
mají, ale nemá s ní kdo vyjet v případě potřeby. V takové 
situaci je doplňují dobrovolní hasiči, kteří jsou již touto tech-
nikou vybaveni. Děkuji dobrovolným hasičům, že si z jejich 
řad doplňuji své stavy.  

Pokud se obce sami nepostarají o své dobrovolné hasiče, 
pak je na místě obava, že než na některé obce dojde řada, tak 
již stou moderní technikou od státu, také nebude mýt kdo 
vyjet. 

Naše zásahová jednotka vyjížděla v tomto roce k požá-
ru, dvakrát. Oba požáry se udály na Nových Mlýnech, kdy  
4. 2. 2020 se jednalo o požár chaty, podruhé zase šlo o požár 
dopravního prostředku.  Jinak se věnujeme údržbě techniky, 
zbrojnice a dalším činnostem, kdy si například upravujeme 
dvorek za zbrojnicí pro osetí trávníkem, který se využívá pro 
školení i výcvik naších hasičů. 

 Hasiči ze zásahové jednotky doprovázeli děti z naší ma-
teřské školky při předvánočním koledování a pomáhali pa-
ním učitelkám zajistit dětem bezpečnost. A při úklidu obce 
po opravě kanalizace pomáhali s cisternou vyčistit vozovku.  

Jak se vedlo naším mladým hasičům? V letošní pohnuté 
době se uskutečnili jenom dvě soutěže v uzlování, kterých se 
mohli mladí hasiči účastnit. Přesto je to neodradilo v dalších 
přípravách a nácvicích v průběhu roku. Hasiči z povolání v 
Hustopečí jim umožnili  prohlídku jejich požární stanice a 
techniky, kde si mohli prohlídnout, jak jsou vybaveni profe-
sionální hasiči a seznámit se s jejich profesionální činností. 

Jedna ze zajímavých akcí mladých hasičů, bylo stanování 
na Fraumilu, které se uskutečnilo díky členům mysliveckého 
sdružení, kteří jim zapůjčili svou chatu a prostor na stanová-
ní. Poděkování patří všem, kdo pomáhali tuto akci připravit 
a zabezpečit. Další akce byla 28. 8. 2020 - jednal se o přespání 
mladých hasičů ve zbrojnici. Dále se naši starší dorostenci 
zúčastnily her bez hranic a nyní se připravují na závod Po-
žární všestrannosti, ovšem zatím nevíme, zda z důvodu šíří-
cího se viru proběhne. Letošní rok ukončí mladí hasiči opět 
vánočním večírkem s poděkováním za jejich činnost.  

Tolik z naší činnosti, výbor SDH Přítluky.                          P. P.

Jarní část sezóny 2019/2020 nelze hodnotit jinak, než 
s úsměvem na rtech, neboť veškeré mistrovské a pohárové 
amatérské soutěže se plošně na celém území ČR ukonči-
ly ke dni 8. dubna 2020. Konečné pořadí klubů tak zůstalo 
podle stavu k tomuto dni. Kluby nepostupovaly, ale ani ne-
sestupovaly. Jarní část jsme tak ukončili na 9. místě tabulky 
s celkovým počtem 17 bodů, kdy jsme 26 branek vstřelili a  
30 obdrželi.

V podzimní části sezóny 2020/2021, kterou jsme rozehráli 
velmi solidně, i když pouze 9 zápasů s 22ti bodovým ziskem, 
20 vstřelenými a 9 inkasovanými brankami. Zimní přestáv-

ku nejspíše přečkáme na 3. místě dle tabulky. Lídr tabulky 
- tým Velké Pavlovice B/Starovičky - má ale o jeden sehra-
ný zápas více. Druhé místo pak patří Moravskému Žižkovu,  
s nímž však máme lepší vzájemný zápas, neboť jsme vyhráli 
na domácím hřišti. Tento zápas byl také posledním odehra-
ným duelem podzimní sezóny 2020/2021. Poté opět přišlo 
rozhodnutí Výkonného výboru FAČR o přerušení soutěžní-
ho ročníku 2020/2021 a to do 31.12.2020.

Součástí našeho týmu se stali hráči Jan Drobilič z Hlohov-
ce, bratři Alexandr a Karel Čapkovi z Podivína, Miroslav Pe-
kárek z Lednice, Jiří Juřena a Michael Ruber přišli z Rakvic. 

 TJ Sokol Přítluky
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Důležité je také zdůraznit jméno nového trenéra, kterým je 
Jan Podškubka z Lednice.

Jako kladné bych zdůraznil, že se poměrně daří práce se 
staronovými hráči a to i v době, kdy je obecně v těchto ka-
tegoriích vesnický fotbal spíše v úpadku. Naši mladí naděj-
ní fotbalisté nejspíš pověsili kopačky na hřebík, což je velmi 
smutné a nás to opravdu mrzí.

Epidemie koronaviru omezila nejen většinu fotbalových 
zápasů, ale také mnoho dalších naplánovaných aktivit – pá-
lení čarodějnic, dětský den a v neposlední řadě ukončení 
prázdnin. Tyto akce, které se, a nebojím se je tak označit, sta-
ly vyhledávanými tradičními událostmi v obci, musely být 
zrušeny, což nás velmi mrzí.

Souběžně se sportovní činností však probíhá již několik let 
poměrně výrazná proměna areálu, což jistě neuniklo pozor-
nosti obyvatelům obce. Nejrozsáhlejší investicí v roce 2020 

byla regenerace trávníku hlavního hřiště. V dnešní době je 
to v podstatě nutnost, abychom byli schopni udržet travnatý 
povrch v kvalitě, na kterou jsme tady zvyklí. Dalším plánem 
by bylo oplocení areálu hřiště. Pozemek je ale ve vlastnictví 
Obce Přítluky. Střecha kabin potřebuje také opravit a fasáda 
dokončit. Toť plány do budoucna.

Jak se již stalo milým zvykem, i tento rok bychom se chtě-
li s končícím obdobím – rokem 2020 – rozloučit tradičním 
ohňostrojem na fotbalovém hřišti. Pravděpodobnost, že se 
akce uskutečnění, je ale velmi malá. Hlavní příčinou je po-
chopitelně koronavirová epidemie, ale v neposlední řadě též 
v „neposvěcení“ ohňostroje některými místními obecními 
zastupiteli. A důvod? Plašení zvěře.

Za podporu našich aktivit i do budoucna všem děkujeme 
a těšíme se na další, snad již kompletní fotbalovou sezónu.

Za TJ Sokol Přítluky - David Cabal, předseda

Na konci června se uskutečnilo na obecním úřadě v Rakvicích slavnostní vyřazení žáků 9. třídy.

Vyřazení žáků 9. třídy 26. 6. 2020
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Příchod patronů Moravy sv. Cyrila a Metoděje k nám na 
Moravu byla událost obrovského kulturního a duchovního 
významu nejen pro naši zem, ale pro značnou část Evropy. 
Na počest této události bude na naší radnici vyvěšena mo-
ravská vlajka. Moravská  vlajka je v současnosti také vnímá-
na jako symbol sounáležitosti občanů k území Moravy, její-
ho duchovního a společenského života. 

Historie moravské vlajky
Dnešní hojně rozšířená podoba moravské vlajky vychází 

ze zemských barev, zlaté a červené, kterých se od počátku 
19.  století používalo k výzdobě, později začaly být vyvě-

šovány i  jako prapory. 
Oficiálního stvrzení se 
dočkaly v roce 1848, 
kdy poslanci Morav-
ského zemského sně-
mu schválili 5. článek 
nové moravské ústavy, 
ve kterém se definuje 
zemský znak a zemské 
barvy: „Země morav-
ská podrží dosavadní 
svůj erb zemský, totiž 
orlici vpravo hledící,  
v poli modrém a červe-

nozlatě kostkovanou. Zemské barvy jsou zlatá a červená.“ 
Od stanovených zemských barev byla následně odvozena 
moravská vlajka, kterou tvoří dva vodorovné pruhy. Horní 
pruh je žlutý, spodní je červený. V druhé polovině 19. sto-
letí a počátkem 20. století, v době vzestupu nacionalismu, 
to byla právě moravská vlajka, která sjednocovala obyva-
telstvo naší země bez ohledu na národnost. Ačkoliv udá-
losti dvacátého století nebyly pro její užívání příliš přízni-
vé, najdeme o ní doklady za první republiky, po roce 1945  
i kolem roku 1968.

Nový impuls k rozšíření přišel po uvolnění poměrů po 
roce 1989. Tradiční žlutočervené moravské vlajky začaly být 
opatřovány zemským znakem – šachovanou orlicí v  mod-
rém poli, a to z důvodu odlišení od jiných podobných vlajek. 
Tato varianta si pro svoji srozumitelnost i estetickou úroveň 

získala velmi rychle oblibu po celé Moravě a stala se základní 
a všeobecně uznávanou podobou moravské vlajky součas-
nosti.

Další použití moravské vlajky
Kromě tohoto nejvýznamnějšího svátku bývá moravská 

vlajka vyvěšována i v další dny spjaté s moravskou historií. 
28. března si připomínáme výročí narození světoznámého 
moravského učence Jana Ámose Komenského, 15. září vý-
značného moravského politika a diplomata, ochránce mo-
ravských zemských práv a svobod, Karla staršího ze Žerotí-
na. Zvolení moravského markraběte Jošta Lucemburského, 
zvaného též Mo-
ravský, římským 
králem připadá na 
první říjen, 28. říj-
na si připomíná-
me si nejen vznik 
Č e sko s l ove nské 
republiky, ale také 
svatořečení velko-
moravského pa-
novníka Rostislava. 
Další vhodnou příležitostí jsou výročí a události spjatá s obcí 
(např. obecní slavnosti, hody), či některým z významných 
rodáků.

Další informace
Historie moravských barev a symbolů  
http://zamoravu.eu/mno-k-morave/moravske-barvy-a-
-symboly/
Kontakty na prodejce vlajky 
http://www.moravskypatriot.eu/morava-eu/eshop/1-1-Vlaj-
ky/1-2-Moravske-vlajky
Občanská iniciativa „Za vyvěšování moravské vlajky“
http://zamoravu.eu/vyvesime/
Významné moravské dny
http://zamoravu.eu/dokumenty/vyznamne-moravske-dny-
-a-svatky.pdf
Zpracovala Moravská národní obec, z. s.
http://zamoravu.eu/

Moravská vlajka na počest příchodu 
Cyrila a Metoděje

Zemské barvy a znak Moravy, 1900

Současná podoba moravské vlajky

Dvě jména nerozlučně spjatá s dějinami Moravy i slovan-
-stva jako celku. Pokusím se nyní čtenáři poodkrýt jejich 
osudy. Epizoda v naší zemi byla totiž jen jednou ze součás-
tí pestrých životů těchto výjimečných osobností. Pro prvně 
jmenovaného navíc epizodou velmi krátkou.

 Oba bratři se narodili v Soluni (severní břeh Egejského 
moře, dnešní Řecko) v rodině císařského důstojníka Leon-
tiuse a jeho ženy Marie, jenž byla zřejmě slovanského půvo-

du.1 Soluň byla tehdy významným obchodním i politickým 
střediskem Byzantské říše. I z toho důvodu stála mnohokrát 
na zteči dobyvatelským národům, které tehdy táhly na Ev-
ropu. Paradox dějin tomu chtěl, že právě otec slovanských 
věrozvěstů vedl proti Slovanům mnoho vojenských výprav. 
Zejména pro uklidnění vzpour, které vznikaly v okolí Solu-
ně ze strany slovanského obyvatelstva, vzpírajícího se řecké 
nadvládě. Při jedné z mnoha potyček se Slovany nalezl cí-

Konstantin (Cyril) a Metoděj



Obecní listy 2020 • Přítluky a nOvé Mlýny 27
sařský důstojník Le-
ontius svoji smrt.  
V tu dobu ale ješ-
tě nikdo netušil, že 
právě jeho dva syno-
vé se zapíší nesma-
zatelným písmem 
do srdcí Moravanů 
i ostatních Slovanů.

Sourozence dě-
lilo od sebe 11 let 
života. Starší Meto-
děj se narodil roku 
815 a Konstantin 

pak roku 826. Metoděj byl dle životopisu „mohutné a vz-
nosné postavy“ a šel ve stopách svého otce, tedy vojenské a 
politické kariéry. Po studiu filozofie v Konstantinopoli (ve 
slovanském světě známé jako Cařihrad - dnešní Istanbul), 
se na nějakou dobu stal de-facto místodržitelem soluňské 
provincie, což lze s trochou nadsázky charakterizovat jako 
kníže makedonských Slovanů. Úřad stratéga2 (oficiální ná-
zev funkce) zastával Metoděj po mnoho let. Cítil však rozpor 
jeho přesvědčení s praktikami, které jej nutila činit vláda. Ta 
chtěla veškeré nepokoje v oblasti řešit jen silou. Metoděj si 
uvědomoval, že tímto způsobem bude napětí mezi Řeky a 
Slovany jen narůstat a tím i zasévat zrno nekonečné nená-
visti mezi oběma etniky. Unaven se rozhodl složit funkci a 
odešel do kláštera Olymp v Malé Asii. V tu chvíli byl snad 
přesvědčen, že život dokončí v ústraní a modlitbách.

Mladší Konstantin vystudoval stejně jako Metoděj filozofii 
v hlavním městě Byzantské říše, tedy v Cařihradu. Od mládí 
inklinoval více k duchovnímu než k materiálnímu světu. Za-
miloval si obzvlášť filozofii a teologii. Jeho učitelem byl Fo-
tios, pozoruhodná osobnost své doby, která později výrazně 
zasáhla nejen do života soluňských bratrů, ale i celkově do 
církevních dějin.3 

Ambiciózní Fotios vypozoroval Konstantinovy neobvyklé 
schopnosti a uvědomil si, že jeho brilantní a neústupnou ré-
toriku lze nejlépe využít v diplomacii. Je až neuvěřitelné, že 
mladý Konstantin absolvoval ve dvacátých a třicátých letech 
svého života spoustu vyslání do nepřátelských území. Tam 
vedl složitá jednání, často i teologické disputace a to zpravi-
dla s úspěchem!

Při jedné ze svých mnohých cest Konstantin nalezl u bře-
hů Černého moře údajné ostatky svatého Klimenta,4 které 
později přinesl na Moravu. Konstantin byl velice horlivý a 
absolutně pevný ve svých názorech, jeho aktivitu však sráže-
lo nepříliš pevné zdraví.

 Roku 862 dorazilo do Cařihradu poselstvo od mo-rav-
ského knížete Rastislava. Ten žádal byzantského monar-chu 
o učitele a biskupa. Sluší se poznamenat, že moravský vládce 
měl na mysli zejména biskupa! Rastislav tehdy dosáhl úplné 
politické samostatnosti a usiloval i o úplnou samostatnost 
církevní. Pokud by mu vyhověl papež, ke kterému vyslal své 
diplomaty dříve než do Cařihradu, nikdo z Moravy by do 
Byzance žádat nešel. Papež ale ignoroval jeho výzvu, aby si 

nerozhněval východofran-ského panovníka5 a zejména mo-
hučského arcibiskupa, v jehož jurisdikci Morava ležela. 

Michal III.6 a cařihradský patriarcha Fotios byli mnohem 
prozíravější. Uvědomili si, že v konfliktu s Bulhar-skem mo-
hou mít na své straně mocného spojence a stejnou roli by pak 
Morava mohla hrát ve sporech s Římem. Fotios, jako vrch-
ní diplomat byzantské říše, se rozhodl Rastislavově žádosti 
vyhovět. Potřeboval jen osobnost, která v napůl barbarském 
prostředí dokáže stabilně prosadit křesťanství a současně 
zaváže Moravu k partnerství. Snad nikdo se pro daný úkol  
v danou dobu nehodil lépe než Konstantin. Jako pomocníka 
si Konstantin vybral staršího bratra Metoděje. Oba vyrostli 
ve slovanském prostředí, znali mentalitu Slovanů a oba měli 
s tímto etnikem bohaté zkušenosti. Spojení Konstantinova 
intelektu a Metodějových organizačních a diplomatických 
dispozic pak dávaly misii reálnou vidinu úspěchu. Ještě než 
se vypravili věrozvěstové na cestu, vypracoval Konstantin  
s vypětím všech sil7 písmo (tzv. hlaholici), které mělo vý-
stižně vyjadřovat specifika slovanského jazyka a stát se tak 
písmem slovanských národů. Svěřený úkol zvládl dokonale.

Roku 863 nebo 
8648 dorazili soluň-
ští bratři na Moravu. 
Byli okázale přiví-
táni. Aristokracie 
naší země byla v tu 
dobu již křesťanská, 
i na jistém kultivač-
ním stupni. Mezi ní 
a prostým lidem byl 
ale propastný roz-
díl. Těžko říci jaké 
pocity měli Kon-
stantin a Metoděj  
z našeho tehdejšího 
prostředí. Překvapilo 
je množství kamen-
ných kostelů, když 

byli připravováni takřka na pohanský svět? Snad. Na druhou 
stranu zřejmě postrádali přísnější řád a křesťanské mravy 
museli zdůrazňovat i urozeným. Morava při příchodu Kon-
stantina a Metoděje sice nebyla pohanská,9 ale křesťanství se 
však dotýkalo převážně velmožů. Nevzdělané masy obyva-
telstva zůstávaly věrni pohanským bohům, protože nebyla 
vůle ani možnost, jak jim vyložit křesťanství. Kněží, kteří zde 
do příchodu slovanských věrozvěstů působili, byli převážně 
„latiníci“10 a byli neznalí prostředí i jazyka. Plnili spíše úřed-
nickou  a politickou funkci bez vyššího zájmu. Konstantin a 
Metoděj tento přístup změnili způsobem, že se křesťanství 
začalo dotýkat i obyčejných lidí. Kázali totiž jako první na 
Moravě ve srozumitelné řeči a sami žili příkladným životem. 
Konstantin pilně překládal církevní a bohoslužebné texty. 
Snaha obou bratrů byla vřele podporována velmoži, ponej-
víc samozřejmě samotným Rastislavem. Záměr morav-ské-
ho knížete byl ve vytvoření svébytné moravské církve, která 
se obejde bez latinských duchovních.
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Proto byla i založena „akademie“ na výuku místních oby-

vatel, aby se zaručila kontinuita přínosu v  oblasti vzdělání 
a slovanského duchovenstva. Zástupci latinského kléru se 
tím dostávali stále více do stínu a postupně ztráceli jakoukoli 
podporu ve vládnoucích kruzích. Tato podpora však pro ně 
byla existenčně důležitá a proto 
do Říma k papeži mířily stížnos-
ti na „kacířské“ nauky, které prý 
mezi Moravany šíří Konstantin  
s Metodějem.

Papež Mikuláš I. povolal 
oba bratry, aby se osobně při-
šli do Říma hájit. Cařihrad se  
v tu dobu ocital ve víru paláco-
vých převratů a o dění daleko 
od hranic byzantského impéria 
se nikdo nestaral. Jinými slovy 
podporu z východu nemohli so-
luňští bratři očekávat. Rozhodli 
se tedy vyhovět papežské žádosti 
a vydali se do Říma, kde dorazili 
v zimě roku 867. Nesli s sebou  
i církevně nepřekonatelnou zbraň: ostatky svatého Klimenta. 
Kosti, které Konstantin nalezl na Krymu, daly našemu po-
selstvu nadpozemskou váhu a Římané je přivítali s nebýva-
lými poctami. Papež Mikuláš I. se jejich příchodu nedočkal. 
Zemřel nedlouho předtím a uvítací ceremonie i celkového 
přijetí se ujal jeho následovník Hadrián II. Úspěch této cesty 
byl obrovský. Papež posvětil Konstantinovi překlady a vy-
světil několik slovanských kněží, kteří přišli s oběma bratry  
z Moravy. Samotný vrchol pak byl ve schválení slovanského 
jazyka v bohoslužbě, čímž se řeč Slovanů dostala po hebrej-
štině, řečtině a latině na 4. místo tohoto privilegia.11 

Zcela vysílený Konstantin však v Římě onemocněl a po-
chopil, že jeho pozemské dny se chýlí ke konci. Vstoupil do 
kláštera, přijal řeholní jméno Cyril a s přáním, aby Morava 
nezůstala bez vůdce stáda, 12 vydechl naposledy. Bylo mu jen 
42 let.

Tím vůdcem se měl stát Metoděj. Navzdory nezpochybni-
telnému diplomatickému úspěchu, nebyla Metodějova pozi-
ce snadná. Podstata rozhodnutí papeže byla sice ve schválení 
slovanských bohoslužebných textů i veškerého učení Kon-
stantina a Metoděje, současně ale nařizovala navrácení la-
tinských kněží. Právě tento bod si latiníci vysvětlili po svém 
a politické vítězství soluňských bratrů pojali jako vítězství 
své. Metoděj byl při návratu na Moravu dokonce přepaden 
a zajat. Iniciátorem tohoto skutku byl právě latinský klérus, 
který se odmítal dělit o církevní sféru vlivu. Pod taktovkou 
východofranského krále Ludvíka II. Němce byl pak Metoděj 
souzen, odsouzen na doživotí a uvězněn. Na Moravě mezi-
tím došlo k převratu. Napětí mezi Rastislavem a jeho synov-
cem Svatoplukem, jenž se již nějakou dobu podílel na vládě, 
překročilo únosnou mez. Jeden druhého se snažil odstranit. 
Úspěšnější byl Svatopluk, který knížete Rastislava zajal a vy-
dal do nepřátelských rukou východofran-ského krále Ludví-
ka II. Němce.

Roku 874 byl na příkaz papeže Metoděj propuštěn a 
vrátil se na Moravu. Ani po návratu však neměl na růžích 
ustláno. Stál sice v čele moravské církve, ale jeho autorita 
byla latinským klérem zpochybňována. Svatopluk se navíc 
snažil vojensko-politicky angažovat na západ od Moravy 

a pro svoji aktivitu potřeboval 
podporu latiníků. Krom toho 
Metodějova apelace na Svato-
pluka, že panovník má být mo-
rálním vzorem pro lid, morav-
ského vládce popuzovala.

Je zřejmé, že Svatopluk sym-
patizoval spíš s Wichingem13 
a Janem z Benátek,14 kteří se 
čím dál otevřeněji stavěli pro-
ti Metodějovi a zasílali na něj 
stížnosti papeži do Říma. Roku 
880 se nic méně dovršilo Ras-
tislavovo a Svatoplukovo diplo-
matické úsilí. Papež Jan VIII. 
potvrdil bulou: Industriae 
Tuae (Horlivosti Tvé) existenci 

samostatné moravské církve a Metoděje jmenoval prvním 
arcibiskupem tzv. Panonsko-moravské arcidiecéze. Wi-
ching měl být dle příkazů z Říma ve všem poslušný Meto-
dějovi. Útoky Metodějových soků pak sice neustávaly, ale 
moravský metropolita si postupně vybudoval síť přátel a 
žáků, kteří se za něj v kritických chvílích postavili. Slovan-
ské písmo a vzdělanost, tak mohly dostat stabilní základy.

Svůj nadmíru složitý a pestrý život Metoděj dovršil  
v dubnu roku 885. Za svého nástupce určil Gorazda, kte-
rý se v zemi těšil velké vážnosti a předpokládá se, že byl 
z mojmírovské tedy vládnoucí dynastie. Politické intriky 
Wichinga a jiných společně s apatickým Svatoplukem za-
příčinily, že na úsilí Konstantina a Metoděje nebylo konti-
nuálně navázáno. Učení soluňských bratrů bylo zpochyb-
ňováno a latinský klér psal falzifikující dopisy „z Říma“, 
označující Metoděje dokonce za heretika.15 Metodějovi 
žáci houfně opouštěli Moravu. Tělo prvního moravské-
ho metropolity, ze strachu před znesvěcením od jeho ne-
přátel, pochovali na tajném místě. Moravský stát později 
ztrácel sféru vlivu a nebyla diplomatická vůle udržet slo-
vanskou bohoslužbu, ani slovanské písemnictví při životě. 
Západní církev později slovanské církevní texty zavrhla 
a český přemyslovský stát se této doktríně jednoznačně 
podřídil.

Metodějovi žáci však dědictví obou bratrů předali dál, 
hlavně mezi jižní a východní Slovany.16 Většina slovan-
ských národů se k odkazu soluňských bratrů hlásí a jsou 
za něj vděčni. Konstantin s Metodějem jsou pevným bo-
dem spojujícím Slovany jak mezi sebou, tak i s Evropou. 
V christianizaci naší země sice sehráli významnou roli, ale 
jejich hlavní přínos byl v povznesení slovanské kultury a 
vzdělanosti. My Moravané pak můžeme být právem hrdi, 
že prvotní impuls k jejich nesmrtelnému dílu vzešel z naší 
země.
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Pro Moravskou národní obec vypracoval Jaroslav Svozil
V Postřelmově 31. 5. 2012

1 Pramenů k rodině soluňských bratrů je velmi málo. Všeobecně se tak 
soudí na základě vysokého procenta slovanské populace v okolí tehdejší 
Soluně a faktu, že si Leontius vybral ženu právě tam.
2 Jednalo se de-facto o velitele posádek sídlících pro ochranu Byzantské 
říše v nebezpečných pásmech.
3 Jako konstantinopolský patriarcha odmítl diktát od papežských legátů  
z Říma, čímž se podílel na vznikajícím církevním rozkolu.
4 Svatý Kliment – dle církevní tradice po svatém Petrovi 3. papež s ponti-
fikátem mezi lety 90 – 97.
5 Východofranská říše zaujímala přibližně území dnešního Německa a čas-
to si nárokovala vládu i nad západními Slovany.
6 Michal III. – byzantský císař. Vládl mezi lety 840 – 867.
7 V tu dobu byly již jeho zdravotní potíže vážné.
8 Rok příchodu věrozvěstů není přesně doložitelný. Na základě pramenů 
se předpokládá, že to bylo buď na podzim roku 863, nebo na jaře o rok 
později.

9 Nálezy v Mikulčicích, Starém Městě u Uherského Hradiště i jinde do-
kládají existenci kamenných kostelů ještě před příchodem Konstantina a 
Metoděje.
10 Tím mám na mysli duchovenstvo při bohoslužbě užívající latinu.
11 Prakticky však na třetí, protože hebrejština se v církevních bohoslužbách 
nepoužívala.
12 Dle legendy Život svatého Konstantina.
13 Wiching – původně švábský duchovní, který se postupně dostával do 
čela latinského kléru na Moravě.
14 Jan z Benátek – Svatoplukův diplomat, latinský kněz.
15 Toto obvinění se objevovalo i ve středověku, kdykoli se latinští kněží 
cítili ve slovanských zemích ohroženi.
16 Tady je vhodné poznamenat, že Východní církev byla k slovanské liturgii 
mnohem vstřícnější – díky ní mohli Metodějovi žáci šířit své poselství.

Přepis odpovědi Mikulovského archívu

Vážený pane starosto,
na základě domluvy jsem zjišťovala, jak je to s nejstarší 

zmínkou o Přítlukách. Všechny knihy se shodnou, že na zá-
kladě písemných pramenů patřily Přítluky velehradskému 
klášteru cisterciáků.

O datu založení kláštera vedli historici a archiváři spory. 
Podle falza byl založen roku 1207 markrabětem Jindřichem 
(Ladislav Hosák, Historický místopis), ale to není naše věc. 
Jen kvůli tomu od kdy mohly příslušet Přítluky klášteru. 
Klášter byl vysvěcen r. 1228.

Písemnou zmínku o Přítlukách máme z roku 1220, kdy 
postoupil olomoucký biskup Robert nově založenému vele-
hradskému klášteru desátky a mezi „vesnicemi“ jsou v listině 

jmenovány i Přítluky (Pritluc). Listinou olomouckého bis-
kupa Roberta z r. 1222 byl kostel povýšen na kostel farní a 
přifařil k němu Přítluky a Mašovice (podle Metoděje Zemka, 
Břeclavsko,1969).

Samozřejmě, že tam, kde se stavěl kostel, muselo být již 
dříve nějaké obyvatelstvo, které potřebovalo vzdělávat ve vě-
cech duchovních. Takže obec byla jistě před vznikem kostela.

Toť ke skutečně prvním písemným zmínkám o Přítlu-
kách. Je to rébus. Našla jsem ještě článek v Moravském jihu 
(E. Klanicové a J. Matuszkové z r. 1994), kde je psáno, že  
v Přítlukách stál kostel již r. 1218. Autorky zřejmě čerpaly  
z Popisu okresního hejtmanství Hustopeckého od A Machá-
če z r. 1887. Nevím ale, odkud se datum vzalo a novější lite-
ratura toto datum neuvádí.

S pozdravem Mgr. Ivona Šubíková, archivářka

800 let od nejstaršího známého zápisu o Přítlukách

Území dnešní obce bylo osídleno již v pozdní době ka-
menné, což dokazují archeologické nálezy. Koncem 16. sto-
letí se majiteli obce stávají Lichtenštejnové a tito ji v roce 

1617 připojili k lednickému panství. V blízkosti obce, jihozá-
padním směrem se nachází nejstarší mohylník na jižní Mo-
ravě. Pod mohylníkem byly slovanské hroby z 5. až 7. století. 

Foto vykopávky
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CERTIFIKÁT
ENVIRONMENTÁLNÍHO VYÚČTOVÁNÍ

 

Přítluky
ZA ROK 2019 JSTE VYTŘÍDILI 6 147,00 kg A TÍM USPOŘILI:

46,00 MWh
elektrické energie

256,22 m3

vody**
3 900,54 l
ropy*

465,48 kg
SO2 ekv. = snížení 
okyselování prostředí

4,59 t
primárních surovin

52,97 t
CO2 ekv. = snížení produkce
skleníkových plynů

* Úspora takového množství ropy se rovná 
spotřebě stejného množství potřebného k ujetí
57 360,93 km v běžném osobním automobilu.

** Úspora takového množství vody se rovná 
stejnému množství, které je spotřebováno 
při 3 439,19 sprchováních.

Mgr. Jan Vrba
předseda představenstva

ASEKOL a.s.
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V létě 18. 7. 2020 se uskutečnily u Tří topolů Hry bez hra-
nic. I přes nepřízeň počasí se soutěže zúčastnilo celkem šest 
týmů – Zelení, Hasiči, VKT, Čmoudi, Trosky a Otroci nevin-
ného spolku. Déšť neustával a tak se odstartovalo s deštníky 
v gumových holínkách. Hráči se utkali v šesti disciplínách  
s filmovými názvy. Nejúspěšnější disciplínou se stalo Roz-
marné léto – závody na paddleboardech, kdy po skonče-
ní soutěže mohli paddleboardy vyzkoušet i ostatní diváci. 

Hry bez hranic

(Pokračování na str. 35)
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LINKA 1221

sekund

ZODPOVĚDNOST, OCHRANA RIZIKOVÝCH SKUPIN

sociálních kontaktů

kde není osobní kontakt, 
není přenos

roušky fungují,
pokud se nosí správně

mýdlo + teplá voda nebo
dezinfekce = čisté ruce

diskrétní zónu virus
nepřeskočí

pravidlo 3R
Ruce Roušky Rozestupy

chráníme sebe i ostatní,
jsme zodpovědní

2 m

Mimořádná opatření a více informací na koronavirus.mzcr.cz
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Týmy se dále utkali v zatloukání hřebíků, hádání filmů podle 
kreseb na tabuli, závodů v kostýmech na kárách a také na ly-
žích. Nejzábavnější podívanou byla jednoznačně hra Slunce 
seno erotika – praskání balónku přivázaného ke spoluhráči. 
Zábava byla v plném proudu, nechybělo občerstvení a i to 

počasí se nakonec umoudřilo. Soutěže provázel doprovodný 
program pro děti v podobě malování na obličej, kreativního 
koutku a houpacího stromu. Všem, kteří se na této akci po-
díleli mnohokrát děkujeme.

Holky z (Ne)vinného spolku

V roce 2020 náš spolek pořádal už tradiční rybářské zá-
vody U Topolů, kterých se zúčastnilo 90 soutěžících. Druhý 
den proběhly dětské závody za účasti 27 mladých rybářů.

V měsíci červnu a červenci prováděli naši členové brigádu 
na zpevnění části břehu, kterou jsme vyskládali kamenem, 
který zaplatila obec. Náš spolek financoval dopravu a roz-

bití na menší části. Práce to byla úmorná, ale stojí to zato.
18. 7. pořádal Ne (vinný) spolek na našem revíru Hry bez 

hranic za hojné účasti obyvatel naší obce a blízkého okolí.  
I přes nepřízeň počasí a období korona virů se akce vydařili 
ve prospěch všech zúčastněných.

Za Spolek rybářů Přítluky výbor.

SPOLEK RYBÁŘŮ PŘÍTLUKY
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...a dnes.


